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Pełny zapis przebiegu posiedzenia 

Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki (nr 60)

Komisji Zdrowia (nr 81)
20 maja 2021 r.
Komisje: Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki oraz Zdrowia, obradujące pod prze-
wodnictwem posła Marka Matuszewskiego (PiS), zastępcy przewodniczącego 
Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki, rozpatrzyły: 

– informację o działaniach podejmowanych w związku z zapewnieniem bez-
pieczeństwa zawodnikom wyczynowym w zakresie ryzyka zarażenia korona-
wirusem (SARS-CoV-2) w roku 2021, 
– informację na temat stanu zdrowia i wydolności zawodników wyczyno-
wych po przebytej chorobie COVID-19. 

W posiedzeniu  udział  wzięli: Waldemar Kraska  sekretarz  stanu  w Ministerstwie  Zdrowia  wraz 
ze współpracownikiem, Anna Krupka sekretarz stanu w Ministerstwie Kultury, Dziedzictwa Naro-
dowego i Sportu wraz ze współpracownikami oraz Krzysztof Saczka wz. główny inspektor sanitarny. 

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Krzysztof Majer, Mariusz Pawełczyk, 
Jakub Stefański oraz Monika Żołnierowicz-Kasprzyk – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji 
Sejmowych. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Otwieram wspólne posiedzenie Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki oraz Komi-
sji Zdrowia. Witam państwa posłów. Witam zaproszonych gości – panią minister Annę 
Krupkę, sekretarza stanu w Ministerstwie Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu 
wraz z panią Anną Kuder, naczelnikiem w Departamencie Sportu Wyczynowego. Witam 
pana ministra Waldemara Kraskę, sekretarza stanu w Ministerstwie Zdrowia. Witam 
pana Krzysztofa Saczkę, głównego inspektora sanitarnego i panią Aleksandrę Saniew-
ską-Kilim, naczelnika wydziału w Departamencie Zdrowia Publicznego. 
Informuję, że dzisiejsze posiedzenie zostało zwołane przez marszałek Sejmu na pod-

stawie art. 198j ust. 2 regulaminu Sejmu i prowadzone będzie z wykorzystaniem środ-
ków  komunikacji  elektronicznej  umożliwiających  porozumiewanie  się  na odległość. 
Posłom uczestniczącym zdalnie przypominam, że przed posiedzeniem otrzymali państwo 
instrukcję w sprawie zgłaszania się do dyskusji i zabierania głosu w trakcie posiedzenia. 
Jednocześnie informuję, że posłowie-członkowie Komisji obecni na sali obrad Komisji 
głosują przy użyciu urządzenia do głosowania za pomocą legitymacji poselskiej. Wówczas 
nie używają tabletów i nie logują się w systemie komunikacji elektronicznej. 
W celu  stwierdzenia  kworum  zostanie  teraz  przeprowadzone  głosowanie. Proszę 

państwa posłów obecnych na sali o zagłosowanie się za pomocą legitymacji, a posłów 
uczestniczących zdalnie o zalogowanie się w aplikacji i głosowanie poprzez naciśnięcie 
przycisku w celu potwierdzenia obecności na posiedzeniu. Przystępujemy do głosowania. 
Dziękuję bardzo. 
Stwierdzam kworum. Jednocześnie nie zamykam jeszcze możliwości zalogowania się 

dla tych, którzy jeszcze nie rozpoczęli z nami posiedzenia, szczególnie zdalnie. 
Porządek dzienny wspólnego posiedzenia Komisji przewiduje rozpatrzenie informacji 

na temat działań podejmowanych w związku z zapewnieniem bezpieczeństwa zawod-
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nikom wyczynowym w zakresie ryzyka zarażenia koronawirusem i pkt 2 – stanu zdro-
wia i wydolności zawodników wyczynowych po przebytej chorobie COVID-19. Pierwszy 
punkt porządku dziennego został wspólnie przyjęty przez Komisje w uzgodnionych pla-
nach ich pracy na obecne półrocze 2021 r. Drugi punkt został dodany do porządku dzien-
nego uzgodnionego posiedzenia na podstawie porozumienia przewodniczących Komisji. 
Materiały w rozpatrywanym zakresie zostały państwu posłom doręczone przy pomocy 
poczty elektronicznej, zamieszczone zostały również na poselskich tabletach.
Przystępujemy  do rozpatrzenia  pierwszego  punktu  porządku  dziennego.  Proszę 

przedstawiciela  Ministerstwa  Zdrowia  o wystąpienie  na temat  działań  podejmowa-
nych w związku z zapewnieniem bezpieczeństwa zawodnikom wyczynowym w zakresie 
ryzyka zarażenia koronawirusem. Proszę bardzo, panie ministrze. 

Sekretarz stanu w Ministerstwie Zdrowia Waldemar Kraska: 
Dzień  dobry,  panie  przewodniczący,  państwo ministrowie,  rzeczywiście  od początku 
pandemii  Centralny  Ośrodek Medycyny  Sportowej  w Warszawie,  który  działa  jako 
samodzielny publiczny zakład opieki zdrowotnej, dla którego podmiotem tworzącym 
jest Minister Zdrowia, działa aktywnie na rzecz zapewnienia bezpieczeństwa zawodni-
ków i zawodniczek. Działania te to m.in. uczestniczenie w opracowaniu ogólnych zasad, 
szczególnie pobytu na zgrupowaniach polskich związków sportowych czy też klubów 
sportowych,  ale  także  innych  podmiotów  działających w obszarze  kultury  fizycznej 
i sportu w ośrodkach przygotowań olimpijskich Centralnego Ośrodka Sportu w okre-
sie epidemii COVID-19. Określenie tych zasad postępowania ma na celu ograniczenie 
ryzyka zakażenia koronawirusem i wystąpienia choroby COVID-19 u uczestników zgru-
powań oraz personelu ośrodków. 
Te zasady obowiązują wszystkich uczestników zgrupowania: sportowców, koordy-

natorów zgrupowań, trenerów, kierowników wyszkolenia, lekarzy, fizjoterapeutów itd. 
i dotyczą głównie współpracy z personelem tych ośrodków, zakwaterowania w pokojach 
pobytowych, wyżywienia, sposobu wydawania posiłków, zasad higieny i prewencji oso-
bistej uczestników zgrupowania. Zostały one określone dla obiektów sportowych otwar-
tych i zamkniętych, pływalni, obiektów odnowy biologicznej i fizjoterapii. Myślę, że te 
zasady, które tak ogólnie przedstawiłem, sprawdzają się, ponieważ widzimy, że zachoro-
wań wśród uczestników przygotowań przedolimpijskich czy innych mamy bardzo nie-
wiele. Jeżeli pan przewodniczący pozwoli, to jest z nami pan minister Saczka, główny 
inspektor sanitarny, który przedstawi szczegóły tych naszych rozporządzeń i zaleceń, 
jakie były wykonywane właśnie w ośrodkach przygotowań sportowych. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo. Proszę bardzo, panie ministrze. 

Główny inspektor sanitarny wz. Krzysztof Saczka: 
Dzień dobry, panie przewodniczący. Dzień dobry państwu posłom i państwu ministrom. 
W nawiązaniu do wypowiedzi pana ministra Kraski, panie przewodniczący, chciałbym 
zakomunikować,  że generalnie  te  zasady  funkcjonowania  w obiektach  sportowych 
dotyczyły ogólnych zasad funkcjonowania reżymu sanitarno-epidemiologicznego. Czyli 
zarówno pobyt w placówkach hotelowych, jak i pobyt na terenie obiektów sportowych 
wymaga stosowania się do zasad związanych ze stosowaniem w miarę możliwości dezyn-
fekcji, reżymu sanitarnego, czyli dystansu, ale również, jeżeli pojawiały się jakiekolwiek 
objawy, to uczestnicy tychże zgrupowań byli zobligowani do kontaktu z lekarzami i pod-
legali automatycznie testom. Tak jak wspomniał pan minister Kraska, generalnie były 
to raczej incydentalne przypadki. 
Chcę  tu podkreślić,  że rolą  Głównego  Inspektoratu  Sanitarnego  jest  wydawanie 

pewnego rodzaju wytycznych we współpracy z instytucjami sportowymi, które potrze-
bowały wypracować taki reżym sanitarno-epidemiologiczny dla określonych działalności. 
Na poziomie Głównego Inspektoratu Sanitarnego wypracowywaliśmy w tym roku takie 
zasady dla funkcjonowania piłki nożnej, czyli dla Polskiego Związku Piłki Nożnej, jak 
również wydawaliśmy pewnego rodzaju rekomendacje związane z finałem Ligi Europej-
skiej UEFA, która ma się niebawem odbyć w Gdańsku. 
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W poprzedni piątek, czyli 14 maja, odbyło się spotkanie pod przewodnictwem pana 
premiera Glińskiego, gdzie omawialiśmy wiele kwestii związanych z sytuacją epidemio-
logiczną oraz z ewentualnym przygotowaniem odpowiednich warunków sanitarno-epi-
demiologicznych do podejmowania kolejnych działalności. Bardzo dziękuję. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo panu ministrowi. Proszę bardzo panią minister Annę Krupkę o zabra-
nie głosu. 

Sekretarz stanu w Ministerstwie Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu Anna 
Krupka: 

Szanowny panie przewodniczący, Wysokie Komisje, szanowni państwo, zgodnie z art. 
13 ust. 1 ustawy o sporcie, polski związek sportowy ma wyłączne prawo między innymi 
do ustanawiania  i realizacji  reguł  sportowych,  organizacyjnych  i dyscyplinarnych 
we współzawodnictwie sportowym organizowanym przez związek oraz powołania kadry 
narodowej i przygotowania jej do igrzysk olimpijskich, paraolimpijskich, igrzysk głu-
chych, mistrzostw świata lub mistrzostw Europy. Ponadto art. 16 ust. 2 ustawy o spo-
rcie stanowi, że nadzorem ministra właściwego do spraw kultury fizycznej i sportu nie 
są objęte decyzje dyscyplinarne i regulaminowe władz polskich związków sportowych 
związane z organizacją i przebiegiem współzawodnictwa sportowego. Zatem, zgodnie 
z obowiązującymi przepisami, pełna odpowiedzialność za zapewnienie bezpieczeństwa 
zawodnikom wyczynowym, także w zakresie ryzyka zarażenia koronawirusem, ponoszą 
PZS-y, czyli polskie związki sportowe. 
Rozumiejąc powagę sytuacji oraz mając świadomość wyzwań stojących przed PZS-ami, 

resort sportu oczywiście wspomaga je w tym szczególnym okresie. Przede wszystkim 
należy przypomnieć, że na wiosnę 2020 r. ówczesne Ministerstwo Sportu zobligowało 
wszystkie związki do opracowania procedur sanitarnych umożliwiających bezpieczne 
uprawianie poszczególnych sportów. Procedury te zostały przygotowane w wielu przy-
padkach we współpracy z Centralnym Ośrodkiem Medycyny Sportowej lub specjalnie 
powołanymi zespołami medycznymi. Obecnie są na bieżąco modyfikowane w zależności 
od zmian obowiązujących przepisów epidemiologicznych. Ważnym elementem dbałości 
o bezpieczeństwo zawodników są opracowane i obowiązujące we wszystkich ośrodkach 
przygotowań  olimpijskich Centralnego Ośrodka Sportu  zasady  postępowania,  które 
powstały we współpracy z Centralnym Ośrodkiem Medyczny Sportowej. Celem ich wpro-
wadzenia było ograniczenie ryzyka zakażenia koronawirusem i wystąpienia choroby 
COVID-19 u uczestników zgrupowań oraz personelu OPO COS. Poszczególne ośrodki 
przygotowały szczegółowe zasady pobytu i korzystania z obiektów, które są przekazy-
wane uczestnikom w momencie przybycia do ośrodka. 
Minister kultury, dziedzictwa narodowego i sportu, mając na względzie bezpieczeń-

stwo członków kadr narodowych w różnych kategoriach wiekowych oraz członków ich 
sztabów szkoleniowych, umożliwił finansowanie badań PCR oraz testów antygenowych 
w ramach umów dotacyjnych. Wydatki te uwzględnione są w katalogu kosztów zatem 
PZS-y mogą finansować wyżej wymienione badania i testy w zależności od potrzeb, bez 
ubiegania się o specjalną zgodę. 
Minister  kultury,  dziedzictwa  narodowego  i sportu  dwukrotnie  skierował  pisma 

do ministra zdrowia oraz pełnomocnika rządu do spraw Narodowego Programu Szcze-
pień ochronnych przeciwko wirusowi SARS-CoV-2 z prośbą o rozważenie możliwości 
włączenia członków kadr narodowych do tego programu jako jednej z grup prioryteto-
wych, a także ewentualne rozszerzenie grupy priorytetowej o trenerów, fizjoterapeu-
tów, mechaników oraz innych członków sztabów szkoleniowych, co umożliwiłoby ekipom 
przemieszczanie się bez konieczności poddawania się kwarantannie oraz udział w zgru-
powaniach i zawodach zagranicznych niezbędnych w procesie przygotowań do imprezy 
docelowej. Polski rząd uwzględnił tę prośbę i od 14 kwietnia br. na mocy rozporządzenia 
Rady Ministrów do programu szczepień włączeni zostali członkowie kadry narodowej 
polskich związków sportowych w sportach olimpijskich, zawodnicy przygotowujący się 
do igrzysk olimpijskich, igrzysk paraolimpijskich lub igrzysk głuchych, a od 21 kwietnia 
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członkowie sztabów szkoleniowych wyżej wymienionych zawodników oraz członkowie 
misji olimpijskiej i misji paraolimpijskiej. 
Ponadto 31 marca 2021 r. w ramach Akademii Trenerskiej zostało zorganizowane 

szkolenie zatytułowane „Powrót do gry” – strategia bezpiecznego powrotu do treningów 
przez zawodników post COVID-19. Jego celem było zapoznanie trenerów z rekomendo-
wanymi przez specjalistów medycyny sportowej zasadami postępowania w kontekście 
bezpiecznego powrotu do treningów przez zawodników po przebytej chorobie COVID-19. 
Tematyka szeroko rozumianego bezpieczeństwa szkolenia sportowego została poru-

szona także podczas organizowanej w dniach 18-19 maja 2021 r. konferencji trenerów 
szkolenia olimpijskiego i paraolimpijskiego PEKIN 2022 – ostatni etap przygotowań. 
Zaprezentowane zostało wystąpienie dotyczące możliwości wsparcia procesu szkolenia 
i badań diagnostycznych w warunkach pandemii, a także prelekcja dotycząca procedury 
treningów w czasach pandemii w OPO COS w perspektywie przygotowań do Zimowych 
Igrzysk Olimpijskich 2020 r. Dziękuję za uwagę. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo pani minister. Proszę uprzejmie, otwieram dyskusję. Czy ktoś chce 
zabrać głos w ramach tego punktu? Zdalnie? Dziękuję uprzejmie. Stwierdzam zakończe-
nie omawianej informacji w zakresie działań podejmowanych w związku z zapewnieniem 
bezpieczeństwa zawodnikom wyczynowym w zakresie ryzyka zarażenia koronawirusem. 
Przechodzimy do punktu drugiego porządku dziennego. Proszę pana ministra zdro-

wia o wystąpienie w zakresie  stanu zdrowia  i wydolności  zawodników wyczynowych 
po przebytej chorobie COVID-19. 

Sekretarz stanu w MZ Waldemar Kraska: 
Panie przewodniczący, szanowni państwo, od początku pandemii – tak jak powiedziałem 
na początku swego poprzedniego wystąpienia – Centralny Ośrodek Medycyny Sportowej 
monitoruje zachorowania wśród zawodników i zawodniczek kadry narodowej w olim-
pijskich dyscyplinach sportu, także kadry paraolimpijskiej i kadry osób niesłyszących. 
Oprócz bezpośrednich świadczeń udzielanych w trybie ambulatoryjnym wykorzystuje 
także zdalne kanały komunikacji, co ułatwia kontakt z zawodniczkami i zawodnikami 
w miejscu  ich  zamieszkania,  ale  także  podczas  tymczasowego  pobytu,  na przykład 
na zgrupowaniach sportowych w Polsce czy też za granicą. 
Od września 2020 r. Centralny Ośrodek Medycyny Sportowej realizuje własny, spe-

cjalnie dedykowany sportowcom projekt medyczny, którego celem jest ocena ciężkości 
przebiegu oraz monitorowanie powrotu do sportu po zakażeniu COVID-19. Na pod-
stawie własnych doświadczeń oraz doświadczeń zespołów z ośrodków zagranicznych 
Centralny Ośrodek Medycyny  Sportowej  opracował  i wdrożył  protokół  oceny  stanu 
zdrowia po przebytym COVID  i algorytm stopniowego powrotu do sportu. Algorytm 
ten uwzględnia m.in.: badanie układu krążenia, tj. proste EKG, ale także laboratoryjne 
pomiary uszkodzenia serca, badanie obrazowe serca w tym rezonans magnetyczny serca 
dla wybranych zawodników, badanie układu oddechowego, spirometrię spoczynkową 
i czynnościową, badanie obrazowe płuc, w tym tomografię klatki piersiowej u wybra-
nych zawodników ze wskazań medycznych, a także pewien panel badań laboratoryjnych, 
który uwzględnia markery uszkodzenia narządowego, w szczególności chodzi o serce, 
wątrobę, nerki czy też markery stanu zapalnego. Wykonywane są też testy wysiłkowe 
z oceną saturacji  tlenem, która ewentualnie pozwala wykryć hipoksemię wysiłkową, 
także będącą powikłaniem COVID-19. 
W ramach badań kontrolnych po przebytym zakażeniu COVID-19 przebadano do tej 

pory ponad 200 zawodniczek i zawodników. Analiza zachorowań wskazuje, że przebieg 
kliniczny COVID-19 u sportowców jest zazwyczaj łagodny lub bezobjawowy, a tylko około 
2% ma przebieg określany jako średni. Do tej pory wśród sportowców nie było przypad-
ków o ciężkim przebiegu. Większość z nich wraca bezpiecznie do treningów po około  
14 dniach od zachorowania. Zawodniczki i zawodnicy, którzy zgłaszają problemy w trak-
cie powrotu do sportu, są dodatkowo monitorowani i w zależności od wskazań podlegają 
działaniom terapeutycznym. Proces monitorowania zachowań jest realizowany. Wszyst-
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kie dane są na bieżąco analizowane i podlegają ewaluacji, wyniki także są publikowane 
w recenzowanych czasopismach naukowych. 
Od września ubiegłego roku we współpracy z laboratorium antydopingowym, w trak-

cie  badań  okresowych  u zawodniczek  i zawodników  po COVID-19  badane  są prze-
ciwciała anty-SARS-CoV-2. Celem tego działania jest ocena odpowiedzi immunologicznej 
po infekcji oraz wykrywanie infekcji przebytych bezobjawowo. To badanie jest uzupeł-
nieniem pogłębionego badania podmiotowego i przedmiotowego. 
W tej chwili także trwa szczepienie. Z moich informacji wiem, że ponad 200 zawodni-

ków zostało już zaszczepionych, a około 600 zgłosiło chęć do szczepień. Dziękuję, panie 
przewodniczący. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo. Czy pan minister, główny inspektor sanitarny, chce zabrać głos? 

Główny inspektor sanitarny wz. Krzysztof Saczka: 
Nie. W tym aspekcie nie mam nic do dodania, bo my tutaj uczestniczymy ewentualnie 
jedynie na etapie wykrywania  czy  testowania w zakresie  zakażenia wirusem,  a jeśli 
do takiego zakażenia dojdzie, to dana osoba podlega bezpośrednio pod lekarza. Bardzo 
dziękuję, panie przewodniczący. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo i proszę o zabranie głosu panią minister Annę Krupkę, sekretarza stanu 
w Ministerstwie Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu. 

Sekretarz stanu w MKDNiS Anna Krupka: 
Panie przewodniczący, w zasadzie ta informacja w drugim punkcie nie dotyczy naszego 
zakresu udziału w tym posiedzeniu Komisji i naszych kompetencji. Tak więc, dziękuję 
bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo pani minister. Otwieram dyskusję. Czy ktoś z państwa posłów ma zamiar 
zabrać głos? Proszę bardzo, pan poseł Zimoch. 

Poseł Tomasz Zimoch (Polska2050): 
Bardzo dziękuję. Pani minister, trochę się dziwię, że to nie jest w kompetencji ministra 
sportu, bo czy ministerstwo sportu w porozumieniu z Ministerstwem Zdrowia nie pro-
wadzi takiego monitoringu sportowców, którzy przebyli COVID-19. Czy tu nie ma żadnej 
opieki ze strony lekarzy, choćby współpracujących z Polskim Komitetem Olimpijskim? 
Mamy przecież rok igrzysk olimpijskich w Tokio. Czy taki monitoring przez kilka mie-
sięcy nie był prowadzony? Ilu takich zawodników chorowało w poszczególnych, choćby 
olimpijskich konkurencjach?  Jak  obecnie wygląda  ich  stan  zdrowia? Wydaje mi się, 
że to nawet z punktu widzenia medycznego, ale także sportowego jest wręcz niezbędne, 
już nie mówiąc o tym, że może być to bardzo interesujące. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję. Czy ktoś jeszcze? Proszę, pan przewodniczący Piecha. 

Poseł Bolesław Piecha (PiS): 
Dziękuję bardzo. Ja pewnie nie będę miał pytań, bo stan naszych sportowców po COVID
-zie zweryfikują dopiero ich wyniki. Niestety, inaczej chyba tego nie da się zrobić, chociaż 
być może były prowadzone przez związki jakieś badania wysiłkowe. Dla mnie interesu-
jącą sprawą jest to, i co zawsze jest interesujące, czyli możliwość wystąpienia na igrzy-
skach olimpijskich czy mistrzostwach Europy. Po prostu, czy wszyscy zawodnicy naszych 
kadr, którzy będą reprezentować Polskę na tych międzynarodowych, wielkich imprezach, 
będą zaszczepieni. To jest chyba jeden z najważniejszych problemów. Ich wydolność, ich 
przebieg choroby to jest jednak – tu do pana posła – domena lekarzy. Tu będzie trudno 
coś określić. Myślę, że więcej mogą powiedzieć lekarze sportowi albo fizjolodzy, którzy 
są w stanie powiedzieć o wydolności organizmu. Mnie interesuje to, czy są w stanie być 
zaszczepieni. Jeżeli tak, to kiedy pan minister czy pani minister przewidują zakończenie 
takiej akcji. Dziękuję. 



8                    i.p.

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Komisji Kultury Fizycznej, sPortu i turystyki (nr 60), 

Komisji Zdrowia (nr 81)

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo. Jeszcze pan poseł Zimoch. Czy tak? Proszę bardzo. 

Poseł Tomasz Zimoch (Polska2050): 
Moje pytanie było  trochę prowokacyjne, bo ja wiem o tym, że są lekarze,  i to lekarze 
sportowi, którzy monitorują takich sportowców, ale gdy usłyszałem, jak pan minister 
mówi, że to nie jest w zakresie ministerstwa sportu, to wywołało to u mnie wręcz zanie-
pokojenie. Na chwilę zaniemówiłem, a to nie zawsze jest łatwe. 
Panie przewodniczący, panie pośle,  ja z panem absolutnie się zgadzam, tyle tylko, 

jeżeli pan jest taki troskliwy dzisiaj, dlaczego na początku całego programu szczepień 
o sportowcach nie myśleliście. Dlaczego nie myśleliście o sportowcach, którzy startowali 
choćby w zawodach zimowych? Dlaczego mieliśmy historie związane choćby ze skocz-
kami itd. itd.? 
Teraz rzeczywiście chodzi o to, by jak najwięcej osób się zaszczepiło, chociaż sami 

wiemy, jakie kłopoty i obawy w przygotowaniach do igrzysk mają w tej chwili sportowcy, 
bo w sumie to nie wiemy, czy te igrzyska na 100% się odbędą, choćby w związku z wiel-
kimi protestami w samej Japonii, a zwłaszcza w rejonie Tokio. Zatem pytanie jest pod-
stawowe: ilu dokładnie zawodników z szerokiej kadry olimpijskiej – pan minister chyba 
to mówił, podawał jakąś liczbę, ale około – jest  już zaszczepionych, ilu wyraziło chęć 
zaszczepienia i jak wygląda sprawa – to pytanie zadawałem już kiedyś na posiedzeniu 
Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki – jeśli chodzi właśnie o Międzynarodowy 
Komitet Olimpijski, o inne federacje sportowe. Czy będzie obowiązek szczepienia się dla 
zawodników występujących w najważniejszych imprezach, czy jest to na razie tylko chęć 
a nawet zalecenie, by do takich szczepień dochodziło? 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję. Proszę bardzo, pan przewodniczący Piecha. 

Poseł Bolesław Piecha (PiS): 
Ja tylko ad vocem, bo bardzo  lubię takie pytania „dlaczego wyście nie robili”. Panie 
pośle, bardzo lubię takie pytania. Dlaczego my tego nie zrobiliśmy? Dlatego, że szcze-
pienia ruszyły,  jak pan wie, dopiero w tym roku, i to zimą, więc nie dało się zaszcze-
pić wszystkich. A nawet gdyby, to Stoch czy inni dopiero po zakończeniu sezonu byliby 
w pełni odporni, jeżeli chodzi o cykl szczepionkowy, bo i Pfizer, i Astra Zeneca, i Moderna 
są szczepionkami dwudawkowymi, trudno więc po jednej dawce w jakikolwiek sposób 
oceniać to bezpieczeństwo. Jeśli chodzi o zachorowanie, nie jest to takie pewne. To jedno. 
Z tym oczywiście się zgadzam. 
Natomiast pytanie jest dzisiaj zasadnicze, czy w gremiach międzynarodowych dys-

kutuje się o tym, że tak zwany paszport albo lepiej, certyfikat szczepionkowy, będzie 
gwarantował możliwość udziału w tych wielkich imprezach sportowych, bo chociażby 
dzisiaj – może z innych rzeczy – mamy konkurs piosenki Eurowizji i tam ciągle komuś 
robią jakiś wymaz i eliminują różnego rodzaju zespoły. Oby do tego nie doszło. Sądzę, 
że punktem wyjścia jest jednak zaszczepienie wszystkich kadrowiczów polskich, którzy 
będą reprezentować nasz kraj w tych wielkich imprezach. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo… Panowie, bo to zaczyna być polemika... 

Poseł Tomasz Zimoch (Polska2050): 
To idźmy dalej. Nie, nie, nie…

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Proszę bardzo. 

Poseł Tomasz Zimoch (Polska2050): 
Ja z panem ministrem, przewodniczącym, posłem,  się  zgadzam. Jednak  trzeba było 
myśleć, bo gdyby pan śledził, w jaki sposób w początkowym okresie Narodowego Pro-
gramu Szczepień mówiono, a także co państwo mówili o osobach, które szczepią się, nie 
poza kolejką… Wtedy o sportowcach nie myśleliście. 
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Dzisiaj świat sportowy, jeśli chodzi o COVID i także o szczepienia, żyje w tak zwanych 
bańkach. Mamy w Polsce finałowy mecz Ligi Europy. Jak wygląda pod tym względem 
przygotowanie, jeśli chodzi o zabezpieczenie w związku z przyjazdem nie tylko drużyn, ale 
także kibiców, bo z tego, co wiem, mecz będzie mogła obserwować dość duża grupa publicz-
ności. Na przykład, co z kibicami, którzy będą chcieli przyjechać na ten mecz. Czy…? 

Głos z sali: 
Czy będziemy stosowali jakieś szykany, czy nie? 

Poseł Tomasz Zimoch (Polska2050): 
Nie, nie szykany, ale certyfikaty, paszporty, o czym się mówi itd. itd. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję. Mamy informację, że pani poseł Niemczyk zdalnie chce zabrać głos. Proszę 
bardzo, pani poseł. 

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO): 
Dzień dobry. Bardzo dziękuję, panie przewodniczący. Pani minister, panie ministrze, sza-
nowni państwo, chciałabym uzyskać pierwszą informację, czy Polski Komitet Olimpijski 
był dzisiaj zaproszony na to posiedzenie naszych Komisji, bo wydaje mi się, że kluczową 
informacją jest też to, jakie działania planują MKOl oraz poszczególne federacje świa-
towe. Myślę, że PKOl mógłby nam przekazać tę informację, jakie działania są podejmo-
wane, jak imprezy międzynarodowe w poszczególnych związkach są planowane na ten 
rok i na kolejne lata. 
Chciałabym wiedzieć, na jakim etapie jesteśmy ze szczepieniami naszej kadry olim-

pijskiej. Jednak ja uważam, że w skład kadry olimpijskiej wchodzą nie tylko zawodnicy, 
bo żeby ci zawodnicy mogli się dobrze przygotować do swoich wystąpień potrzebują tre-
nerów i całe sztaby, które razem z nimi współpracują. Muszą również gdzieś się przy-
gotowywać. Czy nasze kadry olimpijskie będą w tej chwili zamykane w „bańkach”? Czy 
to są „bańki” właśnie w centralnych ośrodkach sportu, ośrodkach przygotowań olim-
pijskich, czy w zależności od tego,  jak każdy polski związek sportowy wybiera, to oni 
decydują, gdzie to przygotowanie do realizacji jest jak najlepsze? 
Jednak nasi sportowcy to nie tylko nasi olimpijczycy. Z reguły wszyscy nasi spor-

towcy nie „łapali się” na szczepienia w tych wszystkich rocznikach. Można powiedzieć, 
że dopiero od niedawna również dla nich to światło zostało otwarte. Rozumiem, że Mini-
sterstwo Zdrowia w ogóle nie zbiera informacji o grupach w podziale na zawody przy 
szczepieniu poszczególnych osób, ewentualnie są to informacje zbierane pod względem 
peselu, więc pewnie nie uzyskam informacji, ilu ogólnie sportowców jest zaszczepionych. 
Wydaje mi się natomiast, że ważne jest również to, żeby ci wszyscy ludzie, którzy pracują 
przy naszych sportowcach w centralnych ośrodkach sportu, ale nie tylko, również byli 
zaszczepieni w ramach takich grupowych szczepień zawodowych, które są planowane. 
Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję. Na początku chciałbym panią poseł poinformować, że Polski Komitet Olimpij-
ski był zaproszony. Wysłano zaproszenie 14 maja. To jest jedno. 
Zanim oddam głos państwu ministrom, jeszcze pytanie, czy ktoś chce zabrać głos. Nie 

widzę zgłoszeń. To zamykam dyskusję. Chcę tylko stwierdzić, bo tutaj były pewne ataki 
personalne – ja powiem tak odpowiedzialnie – że pani minister Anna Krupka z wielką 
starannością,  profesjonalizmem podchodzi do potrzeb  sportowców,  a w szczególności 
do kadrowiczów i olimpijczyków. To, żeby była jasność. Wielokrotnie byłem świadkiem 
tej troski. Ja widzę to, obserwuję – trzeba się interesować – całe Ministerstwo Kultury, 
Dziedzictwa Narodowego i Sportu działa bardzo dobrze. Teraz chciałbym poprosić naj-
pierw panią minister Annę Krupkę o zabranie głosu. 

Sekretarz stanu w MKDNiS Anna Krupka: 
Panie  przewodniczący,  bardzo  dziękuję  za dobre  słowa.  Jeśli  chodzi  o pytanie  pana 
posła Zimocha, to jeszcze uzupełniająco – oczywiście wydolność naszych sportowców 
po COVID-zie monitorują: Ministerstwo Zdrowia i Centralny Ośrodek Medycyny Spor-
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towej, który to ośrodek, pomimo tego, że z nim współpracujemy jest jednostką podległą 
ministrowi zdrowia. 
Padło także pytanie pani poseł Niemczyk o wymogi MKOl-u. Ja bym może oddała 

głos w tym momencie pani naczelnik Annie Kuder, która te wymogi przedstawi. Bardzo 
dziękuję. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Proszę bardzo, pani naczelnik. 

Naczelnik w Departamencie Sportu Wyczynowego MKDNiS Anna Kuder: 
Państwo przewodniczący, państwo ministrowie, szanowne Komisje, wymogi MKOl doty-
czące zapobiegania COVID przed igrzyskami w Tokio i w trakcie igrzysk w Tokio wyglą-
dają na dzień dzisiejszy następująco. Nie ma obowiązku szczepień, natomiast jest bardzo 
silne zalecenie, aby wszyscy wyjeżdżający na igrzyska olimpijskie zostali zaszczepieni. 
MKOl ze swoich środków zakupił szczepionki, które przekaże do krajów, gdzie ta akcja 
szczepienna bardzo słabo się rozwija albo w ogóle jej nie ma, czyli do krajów uboższych 
– Afryka, Azja itd. 
Natomiast procedury sanitarne niezależnie od tego, czy ktoś jest zaszczepiony czy nie, 

wyglądają na dzień dzisiejszy tak. Pierwszy test przed wylotem należy zrobić nie później 
niż 96 godzin przed wylotem, przed przekroczeniem granicy japońskiej. Trzeba ten test 
powtórzyć nie później niż 48 godzin przed przekroczeniem granicy japońskiej. Z dwoma 
negatywnymi wynikami lądujemy w Tokio. Na lotnisku w Tokio mamy powtarzany test. 
Jesteśmy wiezieni do wioski olimpijskiej specjalnymi środkami komunikacji przezna-
czonymi tylko dla uczestników igrzysk olimpijskich i na miejscu wszyscy są testowani 
każdego dnia, codziennie, a zawodnicy sportów walki nawet częściej. Do tego w każ-
dym momencie możemy być poddani kontroli temperatury. Do tego mamy dedykowane 
dwie aplikacje, które trzeba ściągnąć na smartfony. Pierwsza aplikacja dotyczy monito-
ringu stanu zdrowia, gdzie musimy raportować różne szczegóły dotyczące stanu zdro-
wia, a przede wszystkim codzienną temperaturę ciała. W drugiej aplikacji na 4 tygodnie 
przed wylotem musimy zaraportować swój plan dnia, który będzie na miejscu w Tokio. 
Nie będzie żadnego wychodzenia z wioski. Wioska będzie jedną wielką „bańką”, gdzie nie 
będzie wyjść do miasta, do kawiarni, na zwiedzanie. Takiej możliwości nie będzie. Dodat-
kowo bardzo mocno są ograniczone wszelkie programy towarzyszące, które zwyczajowo 
były w wioskach organizowane. Dodatkowo ograniczana jest jak najbardziej liczebność 
ekip, osób towarzyszących, VIP-ów itd. Tak to wygląda na dzisiaj. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo. Czy pan minister Waldemar Kraska, minister zdrowia, chce jeszcze 
zabrać głos? 

Sekretarz stanu w MZ Waldemar Kraska: 
Tak, oczywiście, panie przewodniczący. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Proszę bardzo. 

Sekretarz stanu w MZ Waldemar Kraska: 
Na początek chciałbym uspokoić pana posła Zimocha, że między Ministerstwem Zdrowia 
a ministerstwem sportu jest naprawdę ścisła współpraca, szczególnie z panią minister 
Anną Krupką. Nasz kontakt jest naprawdę bardzo ścisły i współpracujemy bardzo często. 
Nie wiem, czy pan poseł był od początku mojego wystąpienia. Ja już mówiłem o tym, 

że od początku infekcji COVID-19 przebadaliśmy ponad 200 zawodniczek i zawodników, 
którzy już przebyli zachorowanie i to bardzo cieszy, że jednak u zawodników wyczyno-
wych ten przebieg zakażenia jest praktycznie albo bezobjawowy, albo bardzo łagodny. 
Tak jak mówiłem, tylko 2% tych zawodników przechodzi je w sposób średni. Najczęściej 
po dwóch tygodniach wracają już do swoich treningów, do swoich aktywności, więc to jest 
bardzo dobra wiadomość. Jeżeli są jakieś problemy, to oczywiście w ośrodku, który jest 
pod patronatem Ministerstwa Zdrowia, czyli Centralnego Ośrodka Medycyny Sportowej, 
takie badania i ewentualne próby są wykonywane. 
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Odnośnie do szczepień, 14 kwietnia, z okazji 100 dni do igrzysk w Tokio został ogło-
szony program szczepień zawodników i zawodniczek, ale także sztabów szkoleniowych 
kadry olimpijskiej. Związki zgłaszają mailowo listy tych zawodników, którzy chcą się 
szczepić. Do tej pory, tak jak mówiłem, mamy około 600 takich zgłoszeń. Z kadry olimpij-
czyków zaszczepiliśmy około 200, a jeżeli chodzi o wszystkich zawodników, bo pozostali 
sportowcy, którzy nie są w kadrach, są szczepieni zgodnie z harmonogramem wiekowym, 
do tej pory zaszczepiliśmy w kraju 473 takich sportowców. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo panu ministrowi. Czy pan poseł jeszcze chce...? Ale tu nie było żadnych…

Poseł Tomasz Zimoch (Polska2050): 
Panie przewodniczący, króciutko. Pan wie, że ja króciutko…

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
No dobrze. Proszę uprzejmie. Pan poseł Zimoch. 

Poseł Tomasz Zimoch (Polska2050): 
Panie ministrze, ja od początku z wielką uwagą słucham, i to od miesięcy, a nawet wczy-
tuję się w odpowiedzi na pana interpelacje. One nie zawsze wyjaśniają do końca sprawę. 
Ja tylko zadałem pytanie, kiedy pani minister powiedziała,  że to nie  jest w zakresie 
ministerstwa sportu. Ciekawe by było, skąd pan ma te informacje – czy z ministerstwa 
sportu? – o tych przebadanych zawodnikach. 
Panu ministrowi, panu przewodniczącemu chcę powiedzieć, że w Indiach ze szczepie-

niem sportowców jest zdecydowanie łatwiej niż w Polsce. Mamy trenera Polaka, który 
opiekuje się kadrą żeglarzy Indii. Jego podopieczni byli już zaszczepieni, a on nie, i nie 
wiadomo czy będzie mógł towarzyszyć zawodnikom, którzy będą reprezentowali Indie 
w Tokio w zawodach żeglarskich. 
I ważna sprawa. Pani dyrektor mówiła,  jak będzie wyglądała  sprawa ze startują-

cymi zawodnikami. Gdyby pani dyrektor mogła powiedzieć, co też zdarzyło się ostatnio, 
że na zawody do Hongkongu nie mogli wyjechać, będąc już na lotnisku w Amsterdamie 
polscy kolarze. To jest sedno sprawy. Nie wiedząc o obowiązkowych testach – nie mówię 
o szczepieniach – zostali zatrzymani. Kto pokryje teraz koszty biletów? A no właśnie. Czy 
jest tutaj współpraca między Ministerstwem Zdrowia, ministerstwem sportu i poszcze-
gólnymi związkami, w tym także i PKOl-em? Bardzo dziękuję. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze chce zabrać głos? 

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO): 
Tak, panie przewodniczący, jeszcze bym chciała dopytać, bo nie dostałam żadnej odpo-
wiedzi na zadane pytanie. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Proszę bardzo, pani poseł Niemczyk. 

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO): 
Dziękuję bardzo. Panie ministrze, ponowię moje pytanie. Mówimy tutaj o szczepionych 
sportowcach. A co z trenerami, ze sztabami szkoleniowymi, które na co dzień trenują 
z tymi sportowcami i mają z nimi kontakt? Co z obsługą, która jest zatrudniona w cen-
tralnych  ośrodkach  sportu, w ośrodkach przygotowań  olimpijskich,  która  cały  czas, 
na co dzień, ma kontakt ze sportowcami? Szczepiąc sportowców powinniśmy również 
zaszczepić te grupy, które z nimi współpracują, aby ta ochrona była pełna i maksymalnie 
możliwa. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję. Pan minister jeszcze odpowie. Czy tak? 

Sekretarz stanu w MZ Waldemar Kraska: 
Jeszcze raz powtórzę, ponieważ to mówiłem. Może pani poseł nie usłyszała. Szczepimy 
zawodniczki i zawodników, i sztaby szkoleniowe kadry narodowej w olimpijskich dyscy-
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plinach sportu, kadry paraolimpijskiej oraz kadry osób niesłyszących. Pozostali zawod-
nicy są szczepieni zgodnie z kalendarzem szczepień, który jest ogłoszony, a także pra-
cownicy w tych ośrodkach. To naprawdę jest kwestia najbliższych dni – tych szczepionek 
w Polsce jest naprawdę bardzo dużo, tylko aby były chęci, żeby Polacy chcieli się szczepić. 

Przewodniczący poseł Marek Matuszewski (PiS): 
Dziękuję bardzo. Szanowni państwo, chciałbym zamknąć głosowanie w sprawie kworum. 
W tym momencie zamykam i stwierdzam zakończenie omawiania informacji na temat 
stanu zdrowia i wydolności zawodników wyczynowych po przebytej chorobie COVID-19. 
Tym samym stwierdzam wyczerpanie porządku dziennego Komisji. 
Protokół z posiedzenia będzie dostępny w sekretariatach Komisji. Dziękuję za uczest-

nictwo ministrom, posłom. 
Zamykam posiedzenie Komisji. 


